

Participatory management of sustainable development in the surroundings of PONASI landscape protected areas (AAP2019/SLM)

DURATION 2020-01-01 to 2024-12-31

CRIS ENV/2019/041-788

GEOGRAPHICAL SCOPE National

REGION Africa

COUNTRY GROUP LDC

COUNTRY Burkina Faso

TOTAL BUDGET (in mEUR) 5.4

INITIAL GCCA/GCCA+ CONTRIBUTION (in mEUR) 4.9

AID DELIVERY MODALITY Project

MANAGEMENT MODE Indirect management to other bodies

EU DELEGATION Burkina Faso

GCCA+ PRIORITY AREAS



Climate adaptation (GCCA)



Increasing resilience to climate-related stresses and shocks (GCCA+)



Reduction of emissions from deforestation and forest degradation (REDD)

SECTORS



Agriculture and Food Security (including Fisheries)



Economic development, tourism



Environment and natural resources (including forestry)

GOOD PRACTICES¹

- Biodiversity
- Forestry
- Sustainable land use including fight against desertification (RM)
- Win-win e.g., climate smart agriculture (see CCA & CCM RM)

SUSTAINABLE DEVELOPMENT GOALS

- No poverty
- Reduced inequalities
- Climate action
- Life on land

IMPLEMENTING PARTNERS

Consortium of NGO 's: NITIDAE, CERDE and Naturam Foundation.

OVERALL OBJECTIVE

Rural development improves people's living conditions and strengthens the resilience of the territory.

SPECIFIC OBJECTIVES

Village organisation and the development of social and income-generating activities in the PONASI landscape allow for better cohesion, environmental preservation, and increased resilience to climate change.

EXPECTED OUTPUTS

R1. Sustainable Rural Economy is developed through:

- The development of intensive income-generating agroforestry activities through (i) the introduction of fast-growing trees that can be exploited after 8 years on 400 ha and (ii) the development of 1,000 ha of productive forest areas;
- The establishment of 20 functional boreholes in 20 market gardening sites of 1 ha each, bringing together 400 women during the dry seasons in 20 villages, each with a village development plan;
- The development of income-generating activities such as beekeeping, poultry farming, non-timber forest products and rainfed crops.

R2. Participatory local governance and social cohesion are boosted in connection with the PONASI project (PAPBio 11th EDF/RIP), the protected areas of the PONASI landscape are better understood, managed, controlled and valued. In addition, thematic village committees for participatory management of village lands and natural resources are formed and functional by the end of the project.

¹ "Good practices" is a GCCA internal tagging system that highlights project contribution to specific subjects

R3. Project management, communication and relations with the administrations are ensured by the design and implementation of a communication, visibility and capitalisation strategy with a steering committee that meets every six months. An available and functional Geoportal enables the consolidation of useful information and real-time monitoring of the project. Practical recommendations for harmonising the management methods of the various protected areas of the PONASI landscape with a strong involvement of the private sector are also formulated for public decision-makers.

MAIN ACTIVITIES

R1. Sustainable rural economy is developed

R1.1: Productive water is available in quantity at market gardening sites

R1.2: Intensive agroforestry is developed

R1.3: Intensive market gardening activities are developed

R2 Participatory local governance is boosted

A 2.1: Awareness of the participatory and democratic approach of grassroots community organisations

A 2.2: Village development committees are boosted

A 2.3: Village natural resource management committees are boosted/created

A 2.4: Revitalisation of mutual solidarity organisations

A 2.5: Promotion of cultural and social activities

R3 Effective project management, communication and relations with authorities are ensured

A 3.1: Setting up a steering committee

A 3.2: Development of a communication plan

A 3.3: Sensitization of the authorities for a harmonization of the types of management of the protected areas of the landscape

A 3.4: Development of a geoportal

A.3.5: Soil and biomass inventory and carbon assessment

MAIN ACHIEVEMENTS

[Latest annual report 2021/2022]

R1: Sustainable rural economy is developed

- 18 functional boreholes with a solar pumping system were built on 18 market garden sites with a total area of 19.5 ha ;
- 525 litres of honey were collected from 32 beekeepers and 32 improved homes were built for 32 women;
- Total production is estimated at 216,626 kg, including 77,980 kg of maize, 5,280 kg of soya, 54,050 kg of sorghum, 1,056.6 kg of mungbean and 130,703 kg of sesame. The estimated income is 54,722,510 FCFA;
- 5 nurserymen recruited for the permanent village nurseries and trained during this year produced 43,320 plants, 78% of which are fast-growing trees.

R2: Participatory local governance and social cohesion are boosted

- 3 village assemblies on the project were organised under the supervision of the town halls;
- 23 villages have been supported in building the capacities of the members of the VDC offices;
- 18 water management committees have been set up.

R3: Project management, communication and relations with administrations are ensured through :

- More than 500 communication materials with the project logo and the donor's effigy were produced and distributed to the various project stakeholders;
- The production of 2 video clips on World Environment Day and the project's activities.

GCCA+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

About GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en

Gestion participative du développement durable en périphérie des aires protégées du paysage PONASI (AAP2019/SLM)

DURÉE 2020-01-01 to 2024-12-31

CRIS ENV/2020/041-788

ÉTENDUE GÉOGRAPHIQUE National

RÉGION Afrique

GROUPE DE PAYS PMA

PAYS Burkina Faso

BUDGET TOTAL (in mEUR) 5.4

CONTRIBUTION INITIALE DE L'AMCC/AMCC+ (in mEUR) 4.9

FORME D'AIDE Projet

MODE DE GESTION Gestion indirecte à un autre organe

DÉLÉGATION DE L'UE Burkina Faso

DOMAINE PRIORITAIRE AMCC+



Adaptation au changement climatique (AMCC)



Renforcement de la résilience aux stress et chocs liés au changement climatique (AMCC+)



Réduction des émissions dues au déboisement et à la dégradation des forêts (REDD)

SECTEURS



Agriculture et sécurité alimentaire (en ce compris la pêche)



Développement économique, tourisme



Environnement et ressources naturelles (en ce compris sylviculture)

BONNES PRATIQUES¹

- Biodiversité
- Sylviculture
- Utilisation durable des terres, y compris lutte contre la désertification

OBJECTIFS DU MILLENAIRE POUR LE DEVELOPPEMENT

- Faim « zéro »
- Inégalités réduites
- Vie terrestre
- Mesures relatives à la lutte contre les changements climatiques

PARTERNAIRE DE MISE EN OEUVRE

Consortium d'ONG : NITIDAE, CERDE et Fondation Naturam.

OBJECTIF GLOBAL

Le développement rural améliore les conditions de vie des populations et renforce la résilience du territoire.

OBJECTIF SPÉCIFIQUE

L'organisation villageoise et le développement d'activités sociales et génératrices de revenus dans le paysage PONASI permettent une meilleure cohésion, une préservation de l'environnement et une résilience accrue aux changements climatiques.

RÉSULTATS ATTENDUS

R1. L'Économie rurale durable est développée grâce :

- Au développement d'activités d'agroforesterie intensives génératrices de revenus par (i) l'introduction d'arbres à croissance rapide exploitables au bout de 8 ans sur 400 ha et (ii) l'aménagement de 1 000 ha d'espaces forestiers productifs ;
- A la mise en place de 20 forages fonctionnels dans 20 sites maraîchers de 1 ha chacun et regroupant 400 femmes durant les saisons sèches dans 20 villages disposant chacun un plan d'aménagement villageois ;
- A Développement d'activités génératrices de revenus tels que l'apiculture, l'aviculture, PFNL et cultures pluviales.

¹ Les "bonnes pratiques" sont un système de marquage interne à l'AMCC qui met en évidence la contribution des projets à des sujets spécifiques.

R2. La Gouvernance locale participative et la cohésion sociale sont dynamisées en lien avec le projet PONASI (PAPBio 11ièmeFED/PIR), les aires protégées du paysage PONASI sont mieux comprises, mieux gérées, contrôlées et valorisées. En plus les comités villageois thématiques de gestion participative des terroirs villageois et des ressources naturelles sont formés et fonctionnels à la fin du projet.

R3. La gestion du projet, la communication et les relations avec les administrations sont assurées par la conception et la mise en œuvre d'une stratégie de communication, de visibilité et de capitalisation avec un comité de pilotage qui se réunit tous les 6 mois. Un Géoportail disponible et fonctionnel permet de consolider les informations utiles et le suivi en temps réel du projet. Des recommandations pratiques pour une harmonisation des modalités de gestion des différentes aires protégées du complexe PONASI avec une forte implication du secteur privé sont également formulées à l'endroit des décideurs publics.

PRINCIPALES ACTIVITÉS PRÉVUES

R1. L'Économie rurale durable est développée

- R1.1 : L'eau productive est disponible en quantité dans les sites de production maraîchère
- R1.2 : Une agroforesterie intensive est développée
- R1.3 : Des activités de maraîchage intensif sont développées
- R1.4 Développement d'autres activités génératrices de revenus

R2 La Gouvernance locale participative est dynamisée

- A 2.1 : Sensibilisation à l'aspect participatif et démocratique des organisations communautaires de base
- A 2.2 : Dynamisation des comités de développement villageois
- A 2.3 : Dynamisation/création des comités villageois de gestion des ressources naturelles
- A 2.4 : Dynamisation des mutuelles de solidarités
- A 2.5 : Promotion d'activités culturelles et sociales

R3 La gestion efficace du projet, la communication et les relations avec autorités sont assurées

- A 3.1 : La mise en place d'un comité de pilotage
- A 3.2 : Elaboration d'un plan de communication
- A 3.3 : Sensibilisation des autorités en vue d'une harmonisation des types de gestion des aires protégées du paysage
- A 3.4 : Elaboration d'un géoportail
- A.3.5 : Inventaire sols, biomasse et évaluation carbone

RÉSULTATS OBTENUS

[Dernier rapport annuel 2021/2022]

R1 : l'économie rurale durable est développée

- 18 forages fonctionnels avec système de pompage solaire ont été réalisés sur 18 sites maraîchers d'une superficie globale de 19.5 ha ;
- 525 litres de miel ont été récoltés auprès de 32 apiculteurs et 32 foyers améliorés construits au profit de 32 dolotières ;

- Une production totale estimée à 216 626 kg, soit 77 980 kg de maïs, 5 280 kg de soja, 54 050 kg de sorgho, 1 056,6 kg de *mungbean* et 130 703 kg de sésame. Les revenus estimatifs sont de 54 722 510 FCFA ;
- 5 pépiniéristes recrutés pour les pépinières villageoises permanentes et formés au cours de cette année ont produit 43 320 plantes dont les 78% sont des arbres à croissance rapide.

R2 : la gouvernance locale participative et la cohésion sociale sont dynamisées

- 3 assemblées villageoises portant sur le projet ont été organisées sous la supervision des mairies ;
- 23 villages ont été appuyés dans le renforcement de capacités des membres des bureaux CVD ;
- 18 comités de gestion de l'eau ont été mis en place.

R3 : la gestion du projet, la communication et les relations avec les administrations sont assurées à travers :

- Plus de 500 supports de communication avec logo du projet et effigie du bailleur édités et distribués auprès des différentes parties prenantes du projet ;
- La réalisation de 2 capsules vidéo sur la journée mondiale de l'environnement et les activités du projet.

AMCC+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

À propos du GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en